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Blíží se Vánoce...

... a konec roku 2020. Druhé
letošní číslo je zaměřeno právě
na Vánoce a vydáváme ho krátce
po prvním čísle. Na Vánoce se
všichni těšíme. Přejeme vám
radost, pohodu, mnoho dárků
pod stromečkem a těšíme se

nashledanou v roce 2021. Vaši
redaktoři: Adéla Bradnová,
Agáta Fialová, Kristýna
Lazárková, Věra Marešová,
Marie Preclíková, Sofie
Prýcová, Amélie Vala
a šéfredaktor Jakub Michalina.

Historie perníku

Snad každý o Vánocích peče
perníčky, zamysleli jste se ale
někdy nad otázkami jako: Jak
staré jsou perníčky? Proč se jim
v angličtině říká zázvorový
chleba (gingerbread)? A proč je
jíme zrovna v čas vánoční? Máte
veliké štěstí, protože jste se
objevili ve správný čas
na správném místě.
Perník se pekl už ve starém
Egyptě. Tou dobou to vlastně
byla moučná placka s kořením
a medem. Dnešní podobu
malých panáčků pravděpodobně
dostaly, když se královna
Elizabeth I. rozhodla, že svým
hostům upeče perníčky, které se
jim podobají. Na perníčky se
také používaly ( a pořád
používají) různé druhy koření.
Některé recepty mají dokonce

přes 90 druhů! Možná od toho
vznikly jména jako
"gingerbread"(anglicky:
zázvorový chleba),
"Pfefferkuchen" (německy:
pepřový dort) nebo i naše slovo
perník vzniklo od slova peprník.
Proč se ale perníčky staly
vánočním cukrovím?
V dřívějších dobách, totiž byl
perník prestižní záležitostí a jedl
se jen na Vánoce a Velikonoce.
A teď už se jen stačí zakousnout
do této sladké dobroty a užívat si
vánoční atmosféru.
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Vánoční stromky
Stromky se zdobí podle toho kdo
jak chcete mít sladěné Vánoce.
My třeba zdobíme vánoční
stromek do bílé barvy abychom
si připomněli sníh, který nejspíš
v Praze už mockrát neuvidíme.
Stromek vybíráme podle toho
aby se nám vešel do místnosti.
My kupujeme stromek velký
170 cm.
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Jaké měly naše babičky Vánoce

foto: Archiv babičky

velká vzácnost. Do kostela se
ten den chodilo na zpívanou mši.
Babička na Vánoce v dětství
vzpomíná moc ráda.
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Mé babičce Marušce je 72 let
a narodila se na malé vesnici
ve východních Čechách. Doba
po válce byla těžká a lidé byli
chudí. Vánoce patřily
v babiččině rodině
k nejdůležitějším svátkům
v roce.

Na Štědrý den ráno se zdobil
stromeček ořechy, šiškami,
svíčkami a bonbony. Ty měly
děti jen na Vánoce, proto se
vždy těšily, až se bude
stromeček odstrojovat a ony si
budou moci bonbony sníst.
K obědu se jedla rybí polévka,
a pak se prostíralo ke
štědrovečerní večeři. Na stole
byl položený látkový ubrus
a slavnostní nádobí, což se jindy
nedělalo. Prababička držela až
do večeře půst, ale děti to nikdy
nevydržely.
V pět hodin odpoledne šla celá
rodina na půlnoční mši
do místního kostela a po návratu
domů následovala štědrovečerní

večeře, před kterou se celá
rodina pomodlila. Podával se
kapr s bramborovým salátem.
Po večeři se jedlo cukroví
a všichni pili čaj, do kterého si
dospělí přidávali rum. Od té
doby má moje babička spojenou
vůni rumu s Vánocemi.
Nakonec se rozdávaly dárky.
Babička dostala vždy jednu
hračku, knížku a oblečení.
Nejkrásnější dárek, který kdy
babička k Vánocům dostala, byl
kočárek pro panenky, se kterým
si děti v naší rodině hrají dodnes.
Na Boží hod 25. 12. byl k obědu
králík se svíčkovou omáčkou
a jedly se pomeranče a banány.
Ty byly jen o Vánocích a byla to


